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Rady Miejskiej w Suwałkach 

Odpowiadając na Pani interpelację, z dnia 8 marca 2021 r., w sprawie stworzenia 
programu „zielonych ścian i dachów" w Suwałkach informuję, że Pani propozycja 
została poddana gruntownej analizie. 

Zielone ściany i dachy są coraz bardziej popularne w naszym kraju. Ich wygląd 
doskonale uzupełnia tereny miejskie, w których mieszkańcy odczuwają deficyt zieleni 
sprawiając, że tego typu element architektury wkomponowuje się i wzbogaca część 
naturalnego krajobrazu miasta. Należy podkreślić, że realizacja wielu inicjatyw 
proekologicznych, w tym „zielonych ścian i dachów" jest niczym innym jak 
rekompensatą, dla mieszkańców miasta, za utracone tereny zielone, w związku 
z postępującą  roku na rok urbanizacją 

Zalety proponowanego przez Panią w interpelacji rozwiązania są rzeczywiście 
bardzo duże. 

Należy również zaznaczyć każde tego typu działanie posiada również słabe 
strony. Przede wszystkim należy mieć na uwadze, że tworzenie „zielonych ścian 
i dachów" jest zdecydowanie droższe od standardowych wzorców kształtowania zieleni 
miejskiej. Dotyczy to kosztów związanych z założeniem zielonej ściany lub dachu oraz 
bieżącego utrzymania tego typu elementów architektury. Ponadto w przypadku pokryć 
dachów już istniejących należy pamiętać, że wymaga to dodatkowych prac, w tym: 
a. odpowiedniego wzmocnienia stropu żelbetowego i więźby dachowej, co jest 

utrudnione w przypadku już istniejących więźb dachowych i jest często całkowicie 
nieopłacalne finansowo, 

b. wykonania prawidłowej izolacji zabezpieczającej przed wilgocią odpornej na 
przerastanie korzeni, 

c. dokonania właściwych nasadzeń. 

Szacowany koszt wykonania zielonego dachu to około 300-500 zł/m2. Nie 
uwzględnia się przy tym kosztów bieżącego utrzymania, jak na przykład nawadnianie w 
przypadku dłuższych okresów suszy, czy bieżąca pielęgnacja. 

Zdecydowanie najłatwiejsze jest planowanie realizacji zielonego dachu na etapie 
projektowania z tym, że już od rozpoczęcia prac wymagane jest zaangażowanie 
specjalistów w tej dziedzinie, aby nie popełnić błędów, skutkujących brakiem uzyskania 
oczekiwanych korzyści, o których wspomina Pani w swojej interpelacji. 

Miasto Suwałki jest otwarte na nowe rozwiązania i inicjatywy związane z ochroną 
środowiska. Chciałbym zwrócić uwagę, że przedmiotem najbliższej sesji Rady Miejskiej 
będzie między innymi podjęcie uchwały w sprawie przeprowadzenia na terenie Gminy 
Miasta Suwałki konsultacji społecznych, dotyczących Suwalskiego Budżetu 
Obywatelskiego jako części budżetu miasta na 2022 rok. Zgodnie z zasadami 



Suwalskiego Budżetu Obywatelskiego, stanowiącymi załącznik nr 1 do projektu 

uchwały, w *1 ust.7 w ramach Suwalskiego Budżetu Obywatelskiego zaproponowano 

wydzielenie Zielonego Budżetu Obywatelskiego. 
Dodatkowo w § 4 ust. 13 określono, że w ramach Zielonego Budżetu Obywatelskiego 

mogą być składane projekty mające na celu rozwój publicznych, ogólnodostępnych 

miejskich terenów zieleni, poprzez budowę nowych obiektów zieleni oraz rewaloryzację 

istniejących, zgodnych z obowiązującym studium uwarunkowań i kierunków 

zagospodarowania przestrzennego miasta oraz zapisami miejscowych planów 

zagospodarowania przestrzennego. W podpunkcie „g" wskazane zostały 
niekonwencjonalne rozwiązania wzbogacające ekosystem. Koncepcja „zielonych ścian 
i dachów", mieści się idealnie w podanej definicji. Innymi obiektami wymienionymi w 
tym ustępie projektu uchwały, na równi wzbogacającymi tereny zielone Suwałk sąparki, 
zieleńce/skwery, „łąki kwietne", rabaty kwietnikowe, bylinowe, klomby, aleje 
drzew, „park jednego drzewa". 

Chciałbym również przypomnieć o propozycji Pana Jacka Juszkiewicz Radnego 
Rady Miejskiej w Suwałkach, w sprawie powołania, przy Radzie Miejskiej w Suwałkach 
roboczej grupy zadaniowej, która zajmowałaby się proekologicznymi działaniami, 
przeprowadzaniem doraźnego audytu i wyszukiwaniem obszarów, wymagających 
poprawy pod względem ekologicznym. (PROTOKÓŁ nr XXIV/2020 sesji Rady 
Miejskiej w Suwałkach odbytej w dniu 29 lipca 2020 r. ad pkt. 5 Wnioski i oświadczenia 
radnych). Propozycja ta jest bardzo ciekawa i wychodzi naprzeciw oczekiwaniom 
mieszkańców Suwałk. Liczę, że mimo początkowych trudności tego typu grupa robocza 
powstanie i odegra ważna rolę w kreowaniu działań proekologicznych 
w naszym mieście. Stworzenie wnioskowanego przez Panią programu „zielonych ścian 
i dachów", może być efektem prac tego zespołu. 

Dziękuję za przedłożoną interpelację, która stanowi kolejny głos w dyskusji na 
temat tak ważnej części życia miasta jaką jest ekologia. 

Z poważaniem 


